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ОДНИМ ИЗ ГЛАВНЫХ РЕАЛИ-
ЗУЕМЫХ ПРОЕКТОВ В ВОСТОЧ-
НО-КАЗАХСТАНСКОМ РЕГИОНЕ 
– ЭТО СТРОИТЕЛЬСТВО НОВОЙ 
ЖЕЛЕЗНОДОРОЖНОЙ ЛИНИИ 
БАХТЫ – АЯГОЗ. В БУДУЩЕМ ЭТА 
ДОРОГА ПОЗВОЛИТ УВЕЛИЧИТЬ 
ОБЪЕМЫ ЭКСПОРТА ИЗ КАЗАХ-
СТАНА И ТРАНЗИТНЫХ ПЕРЕ-
ВОЗОК.  ПЛАНИРУЕТСЯ, ЧТО 
ЧЕРЕЗ ТРИ ГОДА ГРУЗООБОРОТ 
ПО ЭТОМУ УЧАСТКУ ВЫРАСТЕТ 
НА 20 МИЛЛИОНОВ ТОНН – С 28 
ДО 48 МИЛЛИОНОВ ТОНН 
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2025 жыл – Қытайдың Қазақстан-
дағы туризм жылы болып ресми жа-
рияланды. Осыған орай Қазақстанда 
мамандар көлік инфрақұрылымын 
арнайы дайындайды. Соған байла-
нысты вокзалдарға енді ағылшын 
тілін ғана емес, қытай тілін меңгерген 
мамандар алу көзделуде. 

Бұл туралы Көлік министрінің төраға-
лығымен ҚР ТСМ Индустрия және 
туризм комитеті, жергілікті атқарушы 
органдар, Kazakh Tourism, Қазақстан 
темір жолы, ҚазАвтоЖол, әуежайлар, 
әуе компаниялары және теміржол вок-
залдары басшыларының қатысуымен 
өткен жиында айтылды. Осы отырыста 
ҚР Көлік министрі Марат Қарабаев 
барлық құзырлы органдарға Қытайдың 
Қазақстандағы туризм жылы болып 
жарияланған келесі жылға дайындықты 
бастауды тапсырды. 

Мәселен, министр  туристерге арналған 
тіркеу тіректерінің санын арттыру, со-
нымен қатар ірі әуежайлар мен теміржол 
вокзалдарына қытай тілін меңгерген 
қосымша мамандарды тарту, арнайы 
брошюралар жасақтау міндеттерін атап 
өтті.  Индустрия және туризм комитетінің 
төрағасы 2023 жылы Қытайдан келген 
туристердің ағыны 367 мың адамды 
құрағанын, бұл 2022 жылдың сәйкес 
кезеңімен салыстырғанда 21 есе көп 
екенін айтты. 

Ұлан ОРАЗ

Компанияның директорлар 
кеңесінің 2021 жылғы 16 мау-
сымдағы шешімімен бекітіл-
ген корпоративтік омбудсмен 
туралы Ережеге сәйкес айтар 
болсақ, омбудсмен дегеніміз 
– директорлар кеңесі тағайын-
дайтын, жұмысшылар мен жұ-
мысшы топтары, жеткізушілер, 
клиенттер және еншілес ұй-
ымдар арасындағы әлеуметтік 
кикілжіңдер мен еңбек дауларын 
бастапқы кезеңінде шешіп, 
жанжалдардың алдын алуға 
ықпал ететін тұлға. Ол осы ретте 
ҚР заңдары мен компанияның 

локальды актілері, компания мен 
оның еншілес ұйымдарының 
мінез-құлық кодексі ережелерін 
басшылыққа алады.

Компания директорлар кеңесі 
осы қызметке тағайындап, 
жұмысына кіріскеннен бастап 
Б.Котырев республиканың бір-
неше өңірлеріне, яғни Павлодар, 
Алматы, Қостанай өңірлеріне 
барып, «ҚТЖ-Жүк тасымалы» 
ЖШС және магистральдық желі 
ұйымдарының еңбек ұжымда-
рымен, сол өңірлердегі медиа-
торлармен кездесті. 

Сонымен қатар 300 дана 
QR-код постері шығарылып, 
магистральдық желі мен жүк 
тасымалы ұйымдарының бәрінде 

орналастырылды. Бұл компания 
қызметкерлерінің тәуліктің кез 
келген сәтінде компанияның ом-
будсменіне олардың жұмысына 
кедергі болатын мәселелер бой-
ынша хабарласуына мүмкіндік 
береді. Осы қысқа уақыт ішінде 
код арқылы омбудсменге 18 
сондай хабарлама келіп түскен. 
Бұл жұмысшылардың қойылған 
сұраққа бірден жауап алуына, 
сонымен қатар «Самұрық-Қазы-
на» АҚ «жедел желісі» арқылы 
және омбудсменге жазбаша 
түрде келетін хабарламалар 
санын азайтуға мүмкіндік берді. 
Аталған QR-кодты қолдану 
мақсаты – компания қызмет-
керлерінің құқығын қорғау, 

КОРПОРАТИВТІК  ОМБУДСМЕН – 
ӘЛЕУМЕТТІК  ТҰРАҚТЫЛЫҚ  КЕПІЛІ  

Биыл наурыз айында белгілі теміржолшы Батыр Коты-
рев «ҚТЖ» ҰК» АҚ корпоративтік омбудсмені қызметі-
не кіріскені белгілі. Көпшілік үшін Омбудсмен  тосын 
қызмет,  оның  жұмысы не,  міндеттері қандай? 

ҚЫТАЙ ТІЛІНІҢ 
МАМАНДАРЫ 
ҚАЖЕТ

Райхан РАХМЕТОВА,
Астана

В Астане прошел брифинг по рынку 
ключевых представителей бизнеса 
между Гонконгом и Казахстаном.

В рамках мероприятия состоялось 
подписание Меморандума о взаимопо-
нимании между Союзом транспортников 
Казахстана и Гонконгской ассоциацией 
экспедирования и логистики (HAFFA). 

Целью сотрудничества являются 
содействие в развитии двусторонних 
экспортно-импортных и транзитных 
перевозок, усиление координации в 
осуществлении логистических и транс-
портных операций, сокращение времени 
перевозок, затрат, улучшение качества 
услуг, стимулирование в развитии 
континентальных и мультимодальных 
перевозок на международных транс-
портных коридорах Европа – Азия, 
усиление информационного обмена, 
создание благоприятной среды для 
обмена деловой информацией.

Сегодня индустрия логистики Гонконга, 
охватывающая воздушный, наземный и 
морской транспорт, предлагает широкий 
спектр услуг, включая экспедирование 
грузов, складирование, дистрибуцию и 
управление цепочками поставок. 

Так, в 2023 году порт Гонконга (HKP) 
обработал 14,4 миллиона двадцати-
футовых эквивалентов (TEU). Ка-
ждую неделю HKP осуществляет более                                                                            
300 международных рейсов контейнерных 
судов почти в 500 пунктов назначения. 

В дополнение к этому, Гонконг явля-
ется ведущим региональным центром 
морских услуг.

 Алинур КУДАЙБЕРГЕНУЛЫ

РАСШИРЯЯ 
МЕЖДУНАРОДНОЕ 
СОТРУДНИЧЕСТВО

Всего в 2024 году плани-
руется обновить более 1 400 
километров железнодорожного 
полотна, из них 570 киломе-
тров капитально – с полной 
заменой рельсошпальной ре-
шетки. К настоящему моменту 
отремонтировано порядка 
750 километров пути. Это 
больше половины от запла-
нированного объема. При 
этом полностью обновлено 
368,37 километра. 

Так, завершены работы 
по Павлодарскому (31,5 
километра) и Кызылордин-
скому (43,16 километра) 
отделениям магистральной 
сети. На 99% выполнен ка-
питальный ремонт пути в 
Шымкентском отделении 
магистральной сети. Всего 
там будет обновлено 44,09 
километра, сейчас работы 
ведутся на участке Игилик 
– Коргасын – Шымкент. В 
Карагандинском отделении 
магистральной сети капи-
тально отремонтировано 
21,05 километра пути, или 
87,6% от общего объема 
работ. По Семейскому от-
делению магистральной 
сети полностью обновлено 
свыше 35 километров желез-
нодорожного полотна, чуть 

более 26 километров еще 
предстоит отремонтировать. 

Более 110 километров пути 
в этом году обновят в Акмо-
линском регионе. С начала 
летних путевых работ уже 
отремонтировано свыше                         
63 километров. Ремонт про-
должается на участках Уголки 
– Карагай и Петропавловск 
– Смирново, а в начале сен-
тября начнется на участке 
Жанаесіл – Первая Целинная 
(16,7 километра)

Свыше 63% от запланиро-
ванного объема ремонтных ра-
бот выполнили в Костанайском 
отделении магистральной сети 
(38,39 километра). Хороший 
темп демонстрируют и акто-
бинские железнодорожники. 
При плане по оздоровлению 
77,86 километра пути по отде-
лению работы выполнены на 
41,22 километра. Примерно 
столько же отремонтировано 
на участках Атырауского от-
деления магистральной сети 

– 41,97 километра. В целом 
капремонт здесь запланирован 
на 69,64 километра. Сейчас 
работы ведутся на участке 
Жамансор – разъезд 377 – 
Макат и вскоре начнутся на 
участке разъезд 279 – Макат. 
Порядка 39 километров пути 
планируют отремонтировать 
в этом году мангистауские 
железнодорожники, ремонт 
8,85 километра уже выполнен. 
Небольшой объем в 8,78 ки-
лометра на участке Шакпак 

С начала года по сети АО «НК «ҚТЖ» капитально отремонтировано 
свыше 360 километров пути. 

Любовь РОВБА,
Астана

сонымен қатар омбудсменге 
жеткізетін бұзушылықтарды 
дереу жою. Мұндай хабарла-
малар мен жолданымдарға 
жылдам жауап беру әлеуметтік 
тұрақтылық индексін артты-
рып, әлеуметтік шиеленісті 
қысқартуға септік етеді. 

– Талдау көрсеткендей, ауы-
зша түріне жүгінетін қызмет-
керлердің мәселесі «жедел 
желі» арқылы түсетін өтініш-
шағымдарға қарағанда анағұр-
лым жылдам шешіліп, заң бұзу 
фактілері болса дереу жойыла-
ды. Себебі «Нысана» колл-ор-
талығына түскен өтініштер 
жұмыс берушіге жеткенге дейін 
көп уақыт кетеді. Әдеттегідей 
келіп түскен өтініштердің дені 
жалақыны көбейту, үстеме ақы, 
қосымша ақы  төлеуге немесе 
олардың дұрыс төленбеуіне 
қатысты болып келеді, оларға 
қолданыстағы жалақы төлеу 
Ережелерін, сонымен қатар 
Ұжымдық шартты түсіндіру 
жұмыстары жүргізіледі, – дейді 
Б.Котырев. 

(Жалғасы 2-бетте)

КАПИТАЛЬНЫЙ  РЕМОНТ: 
НЕ  СБАВЛЯЯ  ТЕМПА

– Боранды отремонтируют в 
Жамбылском регионе. 

Помимо капитального об-
новления железнодорожного 
полотна, работники АО «НК 
«ҚТЖ» выполняют усиленный 
средний и средний ремонт 
пути. Производят работы 
по сплошной смене рельсо-
вых опор, рельсовой колеи 
и другие профилактические 
мероприятия. Все это позволя-
ет обеспечивать надежность 
железнодорожной инфра-
структуры и безопасность 
движения поездов. 

Отличительной особен-
ностью летней страды в этом 
году стал новый метод выпол-
нения капитального ремонта 
– для повышения эффектив-
ности на некоторых участках 
его ведут в режиме закрытого 
перегона с завершенным 
циклом работ. Технология 
предусматривает закрытие 
перегона на несколько дней 
и выполнение большого                                                       
объема работ с использова-
нием путевой техники. 

В этом году парк путевой 
техники компании пополни-
ли четыре укладочных крана 
УК-25/25 и восемь единиц 
моторных платформ МПК. 
С помощью новых машин 
уже проведены работы по 
капитальному ремонту пути 
в Павлодарском и Кокшета-
уском регионах. Всего же в 
путевом хозяйстве АО «НК 
«ҚТЖ» насчитывается бо-
лее 730 единиц различных 
машин: Duomatic, Unimat 
MF, выправочно-подбивоч-
но-рихтовочные машины, 
RM-80, RM-2002, рельсо-
шлифовальные поезда Atlas. 
Фото Александра ЖАБЧУКА

Мәселен, биылға 500-ден астам нысанды 
жөндеу жоспарланса, персоналдарды тасы-
малдау және шаруашылық жұмыстары үшін 
53 автокөлік сатып алу қарастырылған. Со-
нымен қатар жұмысшылар еңбегін жеңілдету 
бағытында өндірісті 1400-ден астам шағын 
механизациямен жарақтандыру көзделген. 
Қазір соның 900 астамы сатып алынып, 
діттеген жерлеріне жеткізілген. Сондай-ақ, 
90  модульдік ғимарат  орнатылды.   

Компания жолаушылар вагондары паркін 
жаңартуды да жалғастыруда. Жыл басынан 
бері 50 жолаушылар вагоны сатып алы-

нып, олар Қызылорда – Семей, Алматы 
– Сарыағаш, Павлодар – Түркістан және 
Ақтөбе – Атырау бағдарына тасымалдау 
үдерісіне жұмылдырылған. Осылайша, бұл 
бағдарлардағы жылжымалы құрамдардың 
толықтай жаңарғанын атап өткен жөн.  

«ҚТЖ» ҰК» АҚ филиалы – Магистральдық 
желі дирекциясының жыл басынан бергі 
жұмысына келсек, магистральдық теміржол 
желісінің өткізу қабілетін арттыру бағдар-
ламасының шеңберінде  4 станцияда 19 
жол немесе 21 км жол және 51 бағыттағыш 
бұрма салынып, сонымен қатар 3 мың тек-
ше метр жер төсемі төселген. Бұдан бөлек, 
алты ай ішінде 13 жекелеген пункте 19 жол 
қалпына келтіріліп, қозғалыс ашылған. Ди-

рекция мамандары жол шаруашылығында 
инновациялық технологияларды енгізу 
жалғасын тауып жатқанын айтады. 2025 
жылдан бастап жолды күрделі жөндеуден 
өткізуде  судың жиналуын және ықтимал 
шашырауды болдырмау үшін үйінді беткей-
лерін жоспарлау енгізіліп отыр. 

Жол шаруашылығын дамытуда да бірқатар 
жұмыстар қолға алынған. Мысалы,  600-ден  
астам «Жол шеберлері – жол бригадирлерін» 
штатқа енгізу қарастырылып жатса, жолды 
күтіп ұстауда елеулі ауытқулары бар қисық 
телімдерде  жолды жөндеу бойынша жедел 
шаралар қабылдау үшін Қызылорда НЖС 
базасында ірілендірілген мобильді жол 
бригадасын құру көзделген.  

ЕҢБЕК  ҚОРҒАУҒА  ЕЛЕУЛІ  ҚАДАМ
«Қазақстан темір жолы» ұлттық компаниясы еңбектің санитарлық-тұр-
мыстық жағдайын жақсарту бағытында ауқымды іс-шаралар жүргізуді 
жалғастырып келеді.  

Сұлугүл БАКЕСОВА,
Астана

Сонымен қатар жасанды құрылыстарды  
жөндеу және күтіп күтіп ұстауды қамта-
масыз ететін Мамандандырылған көпір 
жасағын дамытуға шешім қабылданып, 
қазір осы бағытта штаттық кесте бекітіл-
ген. Көпір жасағын құру барысында жол 
дистанцияларынан 258 адам және 4180 
ғимарат берілген. Биылғы мамыр айынан 
бері мамандандырылған көпір жасағымен  
250 жуық ақау жойылса, жыл соңына 
дейін 1900 астам ақауды жою жоспар-
ланып отырған көрінеді. Қазір қажетті 
техникамен және шағын механикалан-
дыру құралдарымен жасақтау жұмыстары 
жүргізілуде. 2026 жылға дейін 15 бірлік 
арнайы техника мен жабдық және 18 бірлік 
шағын механизация құралдарын сатып 
алу жоспарланған. Сондай-ақ, өңірлік қор 
базаларын қалпына келтіру, оның ішінде 
төтенше жағдайлар кезінде жедел қалпы-
на келтіру үшін жинақтаушы көпірлерді 
толықтыру мүмкіндігі қарастырылуда. 
Мұның бәрі еңбек қорғауға елеулі қадам 
екені дау тудырмайды.

70 ТОНН

Болатбек ДҮЙСЕМАЛИЕВ, 
«ҚТЖ» ҰК» АҚ Орталық ардагерлер кеңесінің төрағасы

БҮГІНГІ ТАҢДА ҰЛТТЫҚ КОМПАНИЯНЫҢ ЕСЕБІНДЕ 44 МЫҢ ЗЕЙНЕТ ЖАСЫНДАҒЫ АРДАГЕР ТЕМІРЖОЛШЫ ТІРКЕУДЕ ТҰР. 
ҰЖЫМДЫҚ ШАРТ АРҚЫЛЫ ЗЕЙНЕТКЕРЛЕРГЕ ҰСЫНЫЛАТЫН ӘЛЕУМЕТТІК ПАКЕТ ОЛАРДЫҢ ЖАН-ЖАҚТЫ ЕМІ МЕН 
ДЕМАЛЫСЫНА ҚАРАЙ ТҮРЛІ ҚЫЗМЕТТЕРДІ ҚАМТИДЫ. АТАП АЙТҚАНДА, ЖЫЛЫНА БІР РЕТ ТЕМІРЖОЛДА ЖҮРУ БИЛЕТІНІҢ 
АҚЫСЫН ТӨЛЕУ, ЖЕҢІЛДІКТЕР АРҚЫЛЫ САНАТОРИЙ-КУРОРТТЫҚ ЕМДЕУ, МЕРЕЙТОЙЛАР МЕН МЕРЕКЕЛЕРДЕ 
МАТЕРИАЛДЫҚ КӨМЕК БЕРУ СИЯҚТЫ ӘЛЕУМЕТТІК ЖАҒДАЙЛАРЫ ЖАСАЛАДЫ. 
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ӨНДІРІС
Нұрай СӘРСЕНҒАЛИ,
Астана

ӨНДІРІС

Ұлан ОРАЗ,
Астана

Сұлугүл БАКЕСОВА,
Астана

Әділет МҰСАХАЙ,
Астана

АЙМАҚ

ҚАУІПСІЗДІК  – ҚАРУЫ

Кәсіби мереке қарсаңында 
зейнет жасына жеткен Рабат 
Сембіұлы ұжымның жарты-
сына тәлімгер, жас буынға 
үлгі тұтар  ұстаз болды. Ол 
сонау 1991 жылы-ақ «Құр-
метті теміржолшы» атанды. 
1996 жылы "Адал еңбегі үшін" 
медалімен марапатталды.

– Қазалы пайдалану вагон 
депосында 42 жыл еңбек 
еткен  Рабат Сембіұлы сынды кәсіби мамандардың орны 
бөлек. Еңбек жолын жылжымалы құрамның жөндеушісі-
нен бастаған ол сол дәуірдегі Құрметті теміржолшылар  
М.Акимов пен К.Беримбаев секілді тарландардың шәкірті 
болғанын мақтан тұтады.  Және Кеңес Одағына белгілі 
Батин, Басалаевтар  тәжірбесін меңгеріп Москвада 
оқыған. Әріптесімізді  қимасақ та зейнетке шығарып 
салып отырмыз. Ендігі жерде бейнетінің зейнетін көріп,  
қалауынша өмір сүрсін деп тілек айтамыз, – дейді депо 
бастығы Арғын Орымбаев. 

Құрмет пен қошеметтері үшін депо басшылығы мен 
кәсіподақ ұйымына алғыс айтқан Рабат Сембіұлы: «Менің 
бас қаруым қауіпсіздік болды,  қауіпсіздікті нысанаға алып 
еңбек етсеңдер жемісін жейсіңдер» деп әріптестеріне 
жұмыста сәттілік тіледі.

Суретті түсірген автор

Қазалы вагон пайдалану депо-
сында табан аудармай қырық 
жылдан аса тер төгіп еңбек ет-
кен майталман теміржолшыны 
әріптестері үлкен құрметпен 
зейнетке шығарып салды.

Нұрлыбек ДОСЫБАЙ,
Шымкент

    

АҚПАРАТТЫҚ   ДӘРІС  ӨТТІ

Жиынды ашқан Әлеуметтік саясат департаментінің 
бас менеджері Ақмарал Байғабылова қызметкерлер үшін 
қоғамдық және қайырымдылық жұмыстардан  бөлек 
осындай танымдық және ақпараттық дәрістердің де 
маңыздылығын атап өтті. Трансплатацияны дамыту және 
жілік майы доноры регистрі бөлімшесінің меңгерушісі 
Анар Серікқызы қатысушыларға жілік майы доноры 
болу – соған шешім қабылдаған кез келген адам үшін зор 
жауапкершілік екенін алға тартты. 

– Жілік майы доноры регистрі дегеніміз – трансплата-
цияны қажет ететін науқастарға ерікті және қайтарым-
сыз, ақысыз түрде көмек көрсетіп, гемопоэтикалық дің 
жасушасын беруде әлеуетті донор болатын азаматтардың 
деректері орналасқан ақпараттық платформа. Донор болу 
үшін Астанадағы қалалық қан орталығына хабарласу 
керек 18-45 жас аралығындағы салмағы 50 келіден аса-
тын адамдар донор бола алады. Сонымен қатар олардың 
бойында онкологиялық, басқа да қауіпті  аурулар  болмауы 
керек, – деп түсіндірді А. Серікқызы. 

Қатысушылар осы талаптарға сай өздерінің деректерін 
беру үшін анкета толтырды. Алайда науқас адамға барлық 
адамның жілік май жасушасы сәйкес келе бермейді. Жер 
бетінде бір адамның генетикалық «егізін» табу 10 мыңнан 1 
жағдай ғана сай келеді екен. Сондықтан маманның айтуынша, 
аталған регистрде неғұрлым көбірек донор тіркеулі болса, 
соғұрлым науқасты құтқару ықтималдығы жоғары  болады. 

Суретті түсірген Александр ЖАБЧУК

Кеше ұлттық компанияның 
қызметкерлеріне арнап меди-
цина мамандары жілік майы 
гемопоэтикалық дің жасушасы 
донорлығына орай дәріс өткізді. 

Сұхбат

Ардақ ҮСЕЙІНОВА,
Жамбыл

Қалпына келтіру пойызында бү-
гінде 22 адам еңбек етеді. Мекеме 
басшысының шебер санатындағы 
екі көмекшісі бар болса, оның 
бірі – кран мен техникаларға, 
екіншісі – гидропневматикалық 
құрылғыларды бақылауда ұстайды. 
Ал қалған 19 адамның барлығы 
өз ісінің нағыз мамандары. Сол 
себептен де мұнда қатардағы қа-
рапайым жұмысшы жоқ. Олардың 
бәрі Астана, Ақтөбе мен Тараздағы 
арнайы курста оқып, біліктілігін 
көтерген кәсіби мамандар.

Қызық болғанда, аталған ме-
кемеге жетекшілік етіп отырған 
Хамит Палуанов кезінде танкист 

болған. Ол темір жолдың бір бөлігі 
болып саналатын осы мекемеде 
табаны күректей төрт жыл бойы 
1934 жылы шыққан Т-34 танкісін 
тізгіндепті.

– 1983 жылы әскерден келген 
соң, өзім жетекшілік етіп отырған 
мекемеге «тракторшы» ретінде 
тіркеуге алынып, шын мәнінде 
кәсіпорын қарамағындағы танкті 
жүргіздім, – дейді кейіпкеріміз 
біздің темір жолға танктің не қа-
тысы бар деген таңданысымызға 
байыппен жауап беріп.

Ол кездері қуатты техника бол-
мағандықтан, әскери есептен 
шығарылған танктерді құлаған 
вагондарды сүйреу үшін жұмысқа 
жегу қалыпты жағдай болыпты. 
1986-87 жылдары әртүрлі арнайы 

– Айдын Пайзылдаұлы, бөлімше жұмы-
сының негізгі көрсеткіші – жүк тасыма-
лының  ахуалы қалай? Кәсіби мерекеге 
қандай нәтижемен келдіңіздер?

– Жаман емес, алғашқы алты айда жүк 
тасымалынан түскен табыс  22 656 735 138,8 
теңгені құрады. Былтырғы көрсеткішпен 
салыстырмалы түрде 12 пайызға өсті. 
Алғашқы алты айға Директорлар кеңесі 
Жамбыл бөлімшесі бойынша жоспарға 
4 көрсеткіш енгізген. Соның бірі – жүк 
тиеу. Мысалы, филиал бойынша бірінші 
жартыжылдықта техникалық жоспар 
бойынша 320 вагон, 21357 тонна жүк тиеу 
керек болса, орындалғаны - 361,32 вагон,  
тиелген жүк - 24498,9 тонна  немесе тех-
никалық жоспар  114,7 пайызды құрады. 
Директорлар кеңесінің бекіткен жүк тиеу 
жоспарында тәулігіне орта есеппен 454 вагон 
30417,58 тонна тиеу керек деп бекітілген.  
Бөлімшенің көрсеткіші – Директорлар 
кеңесінің бекіткен жоспарының 80,54 
пайызын құрайды. 

Филиалдың негізгі жүк артушылары 
– «Казфосфат» ЖШС және осы серіктес- 
тікке қарасты «Жаңа фосфор зауыты», 
«Балхаштүстіметалл», «Еврохим Қаратау», 
«Жамбыл өндірістік цемент компаниясы» 
жарты жылдағы негізгі жүк тиеу жоспа-
рына сай тәулігіне бар-жоғы 282,5 вагон, 
немесе 18 500 тонна тиейміз деп мәлімдеме 
жасаған. 100 пайыздық нәтижені көрсете 
алмауымыздың себебі осында жатыр. Де-
генмен, жалпы табыс деңгейінің көтерілуіне 
жүк жөнелтушілермен жүк тасымалдау 
көлемін ұлғайту және тапсырыс берушіге 
бағдарлануды арттыру бойынша бірлескен 
жұмыстарды жүргізу арқылы қол жеткіз-

ЖОСПАРДА  АУҚЫМДЫ  ЖОБАЛАР  БАР 
«ҚТЖ-Жүк тасымалы» ЖШС Жам-
был бөлімшесінің алғашқы жар-
тыжылдықтың қорытындысы 
бойынша табысы, қозғалыс қа-
уіпсіздігін қамтамасыз етудегі 
көрсеткіштері, сонымен қатар 
еңбеккерлерге жасалып жатқан 
әлеуметтік-моральдық қолдау ша-
ралары туралы филиал  директоры 
Айдын Сейітбенбетов айтып берді.

ӘЛЕУЕТТІ,  КҮШТІ  ЖӘНЕ  ШАПШАҢ  ҚҰРЫЛЫМ
Арыс қалпына келтіру пойызы қызметіне қажеттілік күнде ту-
маса да, аймақта апатты жағдай орын алса құстай ұшып алдымен 
жететін солар. Алып техникаларын іске қосып, апаттың зардабын 
жоюға кіріседі.  Сондықтан бұл кәсіпорын  ел аузында теміржол-
дың «жедел жәрдемі» аталып кеткен.

неғұрлым қанаты кең жайылып, 
мұнарасы жоғарылап, стреласы 
ұзарған сайын көп салмақ көте-
реді. Ал осы аталған көрсеткіштер 
төмендеген сайын керісінше. 
Сондықтан да, қалпына келтіру 
пойызының құрамында арнайы 
техникалардың түр-түрі болғаны 
жақсы. Бізде оның бәрі бар. Тіпті, 
бұл күнде әлеуеті зор арнайы 
техниканың түр-түрінен шатаса-
тындай күйдеміз, – дейді Хамит 
Әлиұлы.

Қазіргі кезде Арыс қалпына 
келтіру пойызы ең таңдаулы, ең 
сапалы деген Т-330 деп аталатын 
екі дана шынжыртабанды трактор 
мен 250 тонналық ЕДК-2000 және 
80 тонналық ЕДК-500 кранына 
иелік етеді. Одан бөлек 120 тоннаға 
дейін көтере алатын домкраттар 
бар. Мұның бәрі апат бола қалғанда 
екі жолдың біріндегі қозғалысты 
тоқтатпай әрі электр желісі мен 
бағаналарына кедергі келтірмей 
едел-жедел жұмыс істеуге қолайлы 
техникалар санатына жатады.

– Бұйрық түскен сәттен бастап 
40 минут ішінде біз станциядан 
шығып кетеміз. Қандай жағдай 
болса да, қалпына келтіруді шебер-
лікпен сапалы әрі шапшаң орын-

дап шығуға әлеуетіміз жеткілікті. 
Жұмысшыларға жағдай жасалған. 
25 орындық жатар орын мен 
ас-су ішуге, жуынып-шайынуға 
дейін қарастырылған арнайы 
вагонымызда не керектің бәрі 
бар, – дейді пойыз бастығы.  

Тәуелсіздік алғаннан кейін 
аталған мекеменің техникалық 
паркі кезең-кезеңмен жаңарған. 
Арнайы техникаларды сапалы 
шығарады деген германиялық 
кәсіпорындар жабылған соң, 
Ресейде шығарылған телеско-
пиялық крандарды қолдан кел-
генше мамандар өздері жөндеп, 
күтіп-баптап пайдаланып келеді.

– Елдің батыс аймағын су басқан-
да біздің жақтан арнайы техника-
лар лек-легімен аттанды емес пе? 
Сол кезде біздің мамандарымыз 
техникаларды платформаға тиеп, 
бекіту жұмыстарын атқарды. Одан 
бөлек, 4 метр биіктікке көтеріліп, 
радиусы 15 метр аумақты жа-
рықтандыратын  жарықшамды 
мұнарамызды құрып беріп, түнгі 
мезгілде де жұмыстың тоқтамауы-
на көмектестік, – дейді әлеуетті, 
күшті және шапшаң құрылым 
жетекшісі.   

Суретті түсірген автор

техникалар келе бастаған соң 
Хамит Әлиұлы Тараздағы арнайы 
оқу орнында аса ауыр салмақ 
көтеретін крандарды тізгіндеудің 
тәсілін оқып, тетігін меңгеріп 
шыққан. Міне, содан бері арада 

41 жыл өтсе де, ол осы мекеменің 
отымен кіріп, күлімен шыққан 
көнекөз маман әрі кәсіпорынның 
қазіргі бастығы.

– Негізінен, кран дегеніміз сал-
маққа қарсы салмақ қой. Кранның 

(Соңы. Басы 1 бетте)
Жұмыс берушінің жұмысшыны тәртіптік 

жазаға тартуы бойынша шағымды қарағанда 
омбудсмен көбіне  жұмыс берушіге мұндай 
өтініштерді өзі қарап, жіберген олқылықта-
рын жоюды ұсынады, ал одан бас тартса, 
омбудсмен аппараты талдау жасайды немесе 
бұзушылықтарды жою туралы ұсынымдар 
беру арқылы тексеру жүргізеді, бұған жұмыс 
беруші көбіне келісім береді. 

Сонымен биыл алғашқы жартыжыл-
дықта Корпоративтік омбудсмен аппара-
ты «Самұрық-Қазына» АҚ «жедел желісі» 
арқылы, омбудсмен кеңсесіне түскен, 
сонымен бірге QR-код бойынша келген 170 
өтінімді қарады. Соның ішінде 42 өтініш 
жауабы беріліп, қанағаттандырылды. 27 

өтініш бойынша жұмыс жүргізуден  бас 
тартылып, 73 өтінішке түсініктеме берілді. 
Қалғандары басқа жаққа жолданды немесе 
кейін қайтарылды. 

Омбудсмендер өңірлерге барып жергілікті   
теміржолшылармен жолыққан кезде жұ-
мысшылар тарапынан айтылатын өзекті 
мәселелер  де болады, мәселен, олар арнайы 
жұмыс киімі мен аяқ киімнің сапасына шағым 
айтады. Бұл ретте арнайы жұмыс киіммен 
жұмысшылардың дер кезінде қамтамасыз 
етілуі бойынша еш мәселе жоқ екенін атап 
өту керек, тек киімнің сапасына қатысты 
шағымдар болады. Осыған орай Компания 
мен еншілес ұйымдар басшылығының 
атына омбудсмен тарапынан қызметтік 
ұсыным хаттар жолданып, сол бойынша 

стандарттарға өзгерістер енгізу жөнінен 
жұмыстар жүргізіледі. Осы уақыт ішінде  
«Жолаушылар локомотивтері» ЖШС, «Құрық 
порты», «Теміржолсу» ЖШС басшылығына 
жұмысшыларға тәртіптік жаза қолдану 
кезінде анықталған заң бұзушылықтарды 
жою туралы ұсынымдық анықтама жол-
данып, бұл хат ұжымдарға сол олқылықты 
жою үшін жеткізілді. 

Корпоративтік омбудсменге Астана 
қаласы, Д. Қонаев көшесі, 6 мекенжайы 
бойынша компанияның бас ғимаратындағы 
«А» блогы, 213/5 кабинетке келіп немесе 
60-40-31, 60-43-40, 60-40-24 қалалық нөмір-
лерге телефон соғып, сонымен қатар QR-код 
арқылы хабарласып, өтініш-арыздарын 
қалдыруына болады.

КОРПОРАТИВТІК  ОМБУДСМЕН – 
ӘЛЕУМЕТТІК  ТҰРАҚТЫЛЫҚ  КЕПІЛІ  

Ұлан ОРАЗ,
Астана

пайдалану жағдайын жақсарту мақсатында 
Бірлік-2 станциясы қалпына келтіріледі, 
Көктөбе, Алаайғыр станцияларында дис-
петчерлік съездер салынады.  Жоспарда 
бұдан басқа да ауқымды жобалар бар. 
Оның бәрін тізе берудің жөні жоқ, кезінде 
көретін боласыздар.

– Еңбек өнімділігін жақсарту үшін 
еңбеккерге жасалатын материалдық-мо-
ральдық қолдаудың маңызды рөл атқа-
ратыны белгілі...

– Теміржолшылардың әлеуметтік жағдайын 
жақсартуға айтарлықтай деңгейде  көңіл 
бөлініп отыр дей аламын. Ұжымдық шартқа 
сәйкес барлық игіліктерді пайдаланып отыр. 
Биылғы өткізіліп жатқан әлеуметтік іс-шара-
лардың барлығы Қазақстан теміржолының 
120 жылдығы аясында өтуде. Мерекеге 
орай өз міндеттерін жауапкершілікпен 
атқарып, ерен еңбегімен ерекшеленген 
71 адамды түрлі марапаттарға ұсындық. 
Олардың арасында бірнеше қызметкеріміз 
«Құрметті теміржолшы» атанса, бірқатары  
«Адал еңбегі үшін» төсбелгісімен, «Кәсібі 
бойынша үздік», «Үздік маман» қатарынан 
көрінді. «Қазақстан теміржолы» ұлттық 
компаниясы» АҚ Басқарма төрағасының 
Құрмет грамотасы мен Алғыс хаттарына ие 
болып, мерейі өскен мамандар да жоқ емес. 

Жастарды әлеуметтік-қоғамдық жоба-
ларға тартып, филиалда жастар саясатын 
дамытуға назар аударып отырмыз. Олардың  
мансаптық өсуі үшін көшбасшылық қасиет-
терді дамытуға арналған жастар форумда-
ры мен тренингтерге қатысуына жағдай 
жасалуда. Оқытудың жаңа әдістерін, оның 
ішінде іскерлік ойындарды, тренингтерді, 
себеп-салдарлық диаграммаларды, ситу-
ациялық схемаларды, бейнесюжеттерді 
пайдалана отырып, техникалық сабақтарды 
өткізудің жаңа нысандарын игеруі – басты 
назарда. Осы мақсат-міндеттерді орындау 
үшін филиалдың әлеуметтік-экономикалық 
міндеттерін шешуде инновациялық раци-
онализаторлықты қолдау арқылы филиал 
қызметкерлерінің шығармашылық әлеуетін 
пайдалану көзделуде.

Сонымен қатар, аймақ теміржолшылары 
Бурабайдағы ҚТЖ-ға қарасты Сейфуллин 
шипажайына жыл бойы жолдамамен 
барып, ем-дом алу мүмкіндігіне ие, одан 
бөлек  «Ақ тілек», «Ақсу демі», «Балқаш», 
«Қазақстан kz», «Сосновый бор» шипа-
жайларына жеңілдікпен жолдама алып, 
денсаулықтарын шыңдауда.   

– Әңгімеңізге рахмет!
Суретті түсірген автор

генімізді атап өткен жөн.
– Алдағы жартыжылдықтың жоспарына 

да тоқталып өтсеңіз?
– Жұмыс жемісті болу үшін алдағы мақ-

саттарды айқындап алу қажет. Меже бел-
гіленгенде ғана нәтижеге жету мүмкін 
болмақ. Біз алдағы алты айда жүк тиеуді 
қазіргі көрсеткіштен 5 пайызға арттыруды 
жоспарлап отырмыз. Мысалы, «Еврохим 
Қаратау» ЖШС индустриялық аймақтарын 

дамыта отырып шығарылатын өнім көлемін 
43,9 мың тоннаға,  «Жамбыл өндірістік це-
мент компаниясында» – 75,2 мың тоннаға, 
«Қазфосфат» ЖШС бойынша  290,7 мың 
тоннаға көбейтіп, экспорттық қатынастағы 
жүк тасымалын 3,5 пайызға ұлғайтуды, 
«КТТ» АҚ вагон паркінің жалпы тиеудегі 
үлесін 57 пайызға дейін арттыруды көздеп 
отырмыз. Сонымен қатар, пойыздардың 
тартымы бойынша отын-энергетикалық 
үлестік шығынын азайтуға бағытталған 
жұмыстарды жүргізіп, энергия ресурстарын 
үнемдеуге қол жеткізсек дейміз. 

Сондай-ақ алдағы айларда Мойынты – 
Шу – Алматы телімінің өткізу қабілетін, 

Сабырхан СЕЙІЛБЕКҰЛЫ,
Қызылорда

ДОНОР

ҚҰРМЕТ
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Аслан КУДАБАЕВ,
Костанай

ЗА  КОНТЕЙНЕРАМИ – 
БУДУЩЕЕ

В Костанайском регионе про-
должают расти объемы кон-
тейнерных перевозок.

ПУЛЬС ОТРАСЛИ

Для обеспечения безопас-
ности мореплавания ведутся 
дноуглубительные работы в 
акватории порта Курык. Так, 
привлечена специализирован-
ная дноуглубительная техника 
крупной европейской компании 
Jan de Nul. С ней подписан ЕРС 
контракт: от проектирования до 
сдачи работ по дноуглублению 
под ключ.

По словам генерального ди-
ректора порта Курык Серика 
Ахметова, углубление морского 
дна создаст условия для дальней-
шего наращивания мощностей. 

– Вы знаете, что Каспийское 

море ушло довольно сильно, 
более чем на 1,2 метра. Это 
привело к тому, что на сегодня 
флот, работающий на Каспии, 
недозагружается. В этой связи 
порт Курык анонсировал и провел 
первым из казахстанских портов 
проект по дноуглублению. По 

результатам данной работы 
порт Курык будет обладать 
самой большой глубиной на 
Каспийском море, – отметил он.

На сегодняшний день пропуск-
ная способность порта Курык                                                       
составляет шесть миллионов 
тонн в год. Из них четыре мил-

УВЕЛИЧИВАЯ  ПРОПУСКНУЮ  СПОСОБНОСТЬ  

Айлин БАУРЖАН,
Астана

Все эти меры направлены на обеспечение 
безопасности и снижение риска несчаст-
ных случаев. За семь месяцев текущего 
года было направлено 18 писем акимам 
Жамбылского, Карасайского, Илийского 
районов Алматинской области о положении 
дел с безопасностью на железнодорожных 
путях. Совместно с сотрудниками ЛУП на 
станции Алматы-1 проведено 15 рейдов в 
местах, наиболее подверженных экстрен-
ным торможениям. В СМИ опубликованы 
статьи, организовано выступление на канале 
«Жетысу» на тему «Железная дорога – зона 
повышенной опасности».

 Так, с января по июль 2024 года допуще-
но 52 случая экстренных торможений по 
причине выхода на железнодорожный путь 
людей, из них в четырех случаях не удалось 
избежать наезда. Руководство Алматинской 
дистанции пути убеждено, что для эффек-
тивного решения проблемы наездов на 

людей подвижным составом необходима 
скоординированная работа совместно с 
представителями транспортной полиции и 
местных органов управления.

– Только совместными усилиями можно 
достичь значимых результатов в снижении 
таких инцидентов. А взаимодействие с 
транспортной полицией позволяет усилить 
контроль и мониторинг опасных участков, 
поддержка местного управления обеспечивает 
проведения профилактических мероприятий 
и информирование населения о правилах 
безопасности, – говорит главный инже-
нер Алматинской дистанции пути Дархан                                                                        
Абдуллаев. 

Еще одна головная боль – наезды на скот. С 
начала года допущено 23 случая экстренных 
торможений. Во всех инцидентах владельцы 
животных были установлены, что позволило 
оперативно решить вопросы компенсации 
ущерба. Тем не менее, несмотря на принятые 
меры, наблюдается устойчивая тенденция 
к росту подобных инцидентов. Регуляр-
ные обращения к жителям населенных                                

пунктов, фермерским хозяйствам и частным 
предпринимателям с просьбой соблюдать 
правила выпаса домашних животных не 
дают действенных результатов. Устанав-
ливаются дополнительные ограждения и 
предупреждающие знаки на участках, где 
вероятность выхода скота на железнодорожные 
пути особенно высока. Особенно в летний 
период наблюдается всплеск наездов на скот 
подвижным составом. Это связано с тем, что 
многие владельцы животных проявляют 
нерадивое отношение к их содержанию, 
позволяя скоту свободно передвигаться 
вблизи железнодорожных путей. Наиболее 
опасные участки: Аксенгир  – Шамалган, 
Чильбастау – Отар.

Как считает руководство дистанции пути, 
только комплексный подход позволит сни-
зить количество наездов и повысить уровень 
безопасности на железнодорожных путях. А 
совместные усилия всех заинтересованных 
сторон направлены на снижение риска 
наездов, стабилизацию работы железнодо-
рожного транспорта. 

ТОЛЬКО  СОВМЕСТНЫМИ  УСИЛИЯМИ
Работниками Алматинской дистанции пути проведен комплекс                           
мероприятий по предотвращению наездов на людей и животных. В 
рамках этой работы были установлены дополнительные предупре-
ждающие знаки, проведены разъяснительные беседы с людьми и про-
филактические мероприятия на опасных участках железной дороги.

Елена КОЛДАСБАЕВА,
Алматы

НЕПОТУШЕННАЯ 
СИГАРЕТА

Сразу два учения, посвященные 
борьбе с пожарами на желез-
нодорожных путях, провели в 
Костанайском регионе.

Темучин АСЛАНОВ,
Костанай

В акватории порта Курык начаты дноуглуби-
тельные работы. Сегодня глубина в акватории 
достигает до семи метров, а после завершения 
всех работ будет увеличена на 1,5-2 метра. 

лиона проходит через железнодо-
рожный терминал и оставшийся 
объем через автотерминал. 
Также порт имеет возможность 
единовременного хранения             
250 грузовых автомобилей.  

Аналогичные работы также 
будут проведены в порту Актау. 
Они являются частью комплекс-
ных мер, принимаемых в рамках 
развития Транскаспийского 
международного транспортного 
маршрута, и позволят обеспечить 
обслуживание растущих по-
требностей по транспортировке 
грузов на данном маршруте.

Так, грузоперевозки по ТМТМ 
за январь – июль увеличились 
на 62% по сравнению с анало-
гичным периодом прошлого 
года и достигли 2,5 миллиона 
тонн. Создание же кластера 
на базе портов Актау и Курык 
позволит увеличить к 2028 году 
их пропускную способность на 
50%, а контейнерные мощности 
– в три раза.

Фото автора

В сотнях километров от желез-
ных дорог, несмотря на суровые 
природные условия, закипала 
новая жизнь края. Строительство 
железнодорожной ветки Мойын-
ты – Саяк было необходимо для 
обеспечения транспортным обслу-
живанием территориально-про-
изводственного комплекса Бал-
хашского горнометаллургического 
комбината. В конце 30-х годов 
была построена железнодорож-
ная линия Мойынты – Балхаш, а 
затем появились станции Балхаш, 
Кокдомбак, Сарыкум. 21 декабря 
1936 года на станцию Балхаш 
прибыл первый пассажирский 
поезд, а за ним грузовой состав. 
В 1937 году была проложена 
главная железнодорожная линия 
протяженностью 507 километров 
–  Балхаш – Караганда. В августе 
1939 года в День железнодорож-
ника станция Балхаш была полно-
стью сформирована как поселок. 
6 декабря 1972 года принято 
решение о сдаче железнодорож-

ной линии Балхаш 
– Саяк в постоянную                          
эксплуатацию, бук-
вально через пару 
месяцев начала свою 
работу Сортировоч-
ная горка. Спустя 
четыре года был вве-
ден в эксплуатацию 
железнодорожный 
вокзал станции Балхаш-2. 

На сегодняшний день станция 
Балхаш является внеклассной 
станцией, имеющей 16 путей, семь 
из которых – приемоотправочные 
и 9 – сортировочного парка.

По словам начальника стан-
ции Балхаш Ержана Искакова, в 
настоящее время полным ходом 
идет строительство второго пути, 
также намечаются реконструкция 
второй станции, увеличение гру-
зопотока поездов, грузооборота, 
вагонооборота.

В 1937 году уверенными темпа-
ми начато строительство Балхаш-
ского паровозного депо, которое 
через два года государственная 
комиссия официально приняла 
в эксплуатацию, и оно вошло в 

состав Омской железной дороги 
Карагандинского отделения. 
С момента создания депо и по 
настоящее время произошли 
существенные изменения в 
техническом перевооружении 
–  проведено пять модификаций 
эксплуатируемого парка. 

Официальная дата пуска ва-
гонного депо в эксплуатацию 
датируется 28 ноября 1939 года. 

Сегодня работники предприятия 
обслуживают участок от станции 
Саяк до станции Нилды.

По словам начальника Бал-
хашского эксплуатационного 
вагонного депо Жанболата Сем-
бина, сегодня протяженность 
гарантийных плеч депо составляет 
3 133 километра, на станциях 
Саяк, Мойынты, Акадыр имеются 
три пункта технического обслу-
живания, один опорный пункт 
технического обслуживания 
поездов на станции Балхаш и   
10 контрольных пунктов. 

В 2000 году, согласно плану 
реорганизации, произведено 
разделение вагонного хозяйства 
на ремонтную и эксплуатацион-
ную сферу деятельности. 

Юбилей
85 ЛЕТ  УСПЕШНОМУ  ДЕПО

Балхашскому эксплуатационному локомотивному депо ис-
полнилось 85 лет. Его история начинается в 1928 году, когда 
в безлюдной солончаковой степи у подножия черных сопок 
геологи обнаружили богатейшие залежи медной руды. Так 
появился новый гигант индустрии – Балхашский комбинат – 
первенец советской пятилетки. 

В северном парке станции                 
Мойынты был введен дополнитель-
ный штат осмотрщиков-ремонт-
ников вагонов с целью проведения 
технического обслуживания 
грузовых поездов, кроме того, 
в Северном парке построено 
специальное помещение для 
обогрева работников. На участке 
Балхашского эксплуатационного 
вагонного депо работниками 
внедрена автоматизированная 
система контроля подвижного 
состава (АСК ПС), а в 2020 году 
открыты должности оператора 
депо по контролю АСК ПС. В 
связи с увеличением техниче-
ского обслуживания грузовых и 

пассажирских поездов в 2023 
году на станции Балхаш-2 было 
принято решение открыть ПТО 
Балхаш-2 с внедрением штата 
осмотрщиков-ремонтников 
вагонов. На сегодняшний день 
на участке проводится работа 
по удлинению гарантийных 
плеч, и на участках Акадыр 
– Астана, Мойынты – Саяк 
курсируют поезда протяжен-
ностью около 600 километров. 

Не менее важную роль в 
развитии станции осуществляют 
железнодорожники Балхаш-
ского вагоноремонтного депо.  
Как отметил директор филиала 
ТОО «Astana Railwai Services» 
«Балхашское вагоноремонтное 
депо» Ерлан Чуенбеков, в штате 
предприятия насчитывается 
114 человек, которые трудятся 
в вагоносборочном и колесном 
цехах, где  производят ремонт 
колесных пар. 

Коллектив станции Балхаш 
успешно справляется с заданием 
первого полугодия 2024 года, 
обеспечивая безопасность дви-
жения поездов и маневровой 
работы, сохранность подвижного 
состава и груза.

           Фото автора

Светлана МОГАЙ,
Караганда

Руководство филиала АО «НК «Қазақстан темір жолы» – 
«Костанайское отделение магистральной сети», Профсоюзный 
комитет, Совет ветеранов, коллектив негосударственной 
противопожарной службы филиала АО «НК «ҚТЖ» – «Мно-
гофункциональный центр обслуживания» глубоко скорбят 
и выражают искренние соболезнования родным и близким 
в связи с невосполнимой утратой, уходом из жизни отца, 
дедушки и пенсионера Костанайской негосударственной 
противопожарной службы

Рихтера Виталия Антоновича. 

АКТУАЛЬНО

!
ПЕРЕВОЗКИ

ПРОФИЛАКТИКА

УЧЕНИЯ

Как сообщил заместитель начальника Костанайской 
негосударственной противопожарной службы Досбол 
Саденов, учения проводились на станциях Костанай и 
Есиль.  

Так, на станции Костанай огнеборцы отрабатывали ус-
ловное тушение пожара в пассажирском вагоне, который 
является одним из крупнейших факторов риска для жизни 
пассажиров. А значит, в случае его возникновения пожарным 
необходимо действовать особенно быстро и слаженно. Имен-
но поэтому ими регулярно проводятся учения с подобной 
легендой. В этот раз они проводились с участием главной 
государственной противопожарной службы, формирований 
противопожарных звеньев гражданской защиты, а также 
железнодорожных негосударственных противопожарных 
подразделений, соответственно, с привлечением пожарного 
поезда станции Костанай. По легенде учений, возгорание 
возникло в пассажирском вагоне, предположительно, 
из-за брошенного окурка. Обнаруживший его проводник 
оповестил соответствующие службы. Вскоре на место 
возгорания прибыли противопожарные расчеты. Первое, 
что они сделали, – провели разведку места ЧС, определили 
решающее направление введения сил и средств, боевых 
участков, поставили задачи противопожарным расчетам. 

И вот огнеборцы приступили к тушению пожара: сперва 
к локализации пожара, а затем к его ликвидации. Одно-
временно с этим производилась эвакуация пассажиров из 
вагона. К счастью, даже на данных условных учениях никто 
не пострадал. Всего в данном мероприятии принимали 
участие 38 человек личного состава и три единицы техники. 

Примерно в это же время огнеборцы отрабатывали свои 
действия в сотнях километрах от Костаная – на станции 
Есиль. Здесь прошли тактико-специальные учения на тему 
«Условное тушение пожара в полосе отвода на территории 
станции Есиль Костанайского отделения магистральной 
сети». Учения проводились с привлечением пожарного 
поезда станции Есиль. Здесь, как и в Костанае, пожар был 
локализован и ликвидирован. Участие в тренировочных 
мероприятиях на станции Есиль принимали 32 человека 
личного состава и две единицы техники. В обоих случаях 
штабы учений поставили положительную оценку действиям 
огнеборцев. 

– Особую актуальность данные мероприятия принимают 
в летний пожароопасный период, – говорит Досбол Саденов. 
– Когда любой недокуренная сигарета, брошенная в окно 
автомобиля вблизи полосы отвода, а также нарушителем-пас-
сажиром в вагоне поезда, может привести к трагедии. 

Как сообщил начальник отдела логистики филиала ТОО 
«КТЖ – Грузовые перевозки» – «Костанайское отделение 
ГП» Кенес Дюсекеев, за семь месяцев текущего года по 
отделению ГП было погружено грузов в контейнерах                         
8 273 фитинговые платформы, из них сформировано                         
250 организованных маршрутов. По сравнению с ана-
логичным периодом прошлого года, погрузка увеличена 
на 516 контейнеров (на 3,4%, или на 10,7 тысячи тонн). 

Что касается номенклатуры отправляемых грузов, она 
следующая: зерновых культур отгружено 2 249 фитинговых 
платформ в 4 403 контейнерах, из них было сформирова-
но 65 организованных маршрутов. Асбеста по станции                         
Житикара грузоотправителем АО «Костанайские Минералы» 
погружено 413 фитинговых платформ в 698 контейнерах. 
И, наконец, больше всего в Костанайском регионе в контей-
нерах отправлено продуктов перемола: 5 610 фитинговых 
платформ в 10 748 контейнерах, из которых сформирован 
171 организованный маршрут. По сравнению с семью ме-
сяцами 2023 года, погрузка продуктов перемола увеличена 
на 2 844 контейнера, или на 36%. 

– Мы неоднократно говорили, и я еще раз повторю, что за 
контейнерными перевозками – будущее. Именно контей-
нерные перевозки позволяют доставлять грузы в пункты 
назначения быстро и оперативно в полной сохранности, 
– говорит Кенес Дюсекеев. 

Фото автора
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КАЛЕЙДОСКОП

Спорт

Турниры по гиревому спорту, 
армрестлингу и дартсу среди муж-
чин и женщин прошли в рамках 
празднования 120-летнего юбилея 
железной дороги Казахстана.

Интерес к играм был довольно 
большой. На них можно прове-

рить уровень своей физической 
подготовки, смекалки, да еще и 
выиграть ценный приз. Одна из 
участниц соревнований по арм-
рестлингу, оператор по обработке 
перевозочных документов станции 
Оскемен-1 Гульбаршын Мактиева 

ТЕ,  КТО  ЛЮБИТ  ЗОЖ
Все желающие работники предприятий стальной 
магистрали Восточного региона смогли принять 
участие в спортивных соревнованиях, которые 
провел в Усть-Каменогорске отраслевой профсоюз.

«Батыс» филиалының кәсіподақ төрағасы 
Ғабит Садықов бастаған топ  Теміржолшылар 
мерекесі күні бірнеше облысты велосипед-
пен  жүріп өткен 70 жастағы ақсақалдың  
иығына шапан жауып, Ақтөбе облысы әкімі 
Асхат Шахаров пен  Ардагерлер кеңесінің 
төрағасы және спорт басқармасы атынан 
құттықтауларды жеткізіп, алғыс хаттарын 
табыс етті.

«Қарты бар үйдің – қазынасы бар. Тәуелсіз 
еліміздің өркендеуіне үлес қосып жүрген 
белсенді ардагерлер аз емес. Сіздің де зейнет 
жасында белсенділік пен салауатты өмірді 
насихаттап, талай жасқа жол сілтеп жүрсіз. 
Өмірлеріңіз шуақты болып, күш-қуатыңыз 
сарқылмасын», – деген облыс әкімінің 
құттықтау хатында. 

Жұмабай Отарғалиев Атырау өңірінің 

тумасы. 1976 жылы Ақтөбе теміржол 
техникумында білім алып,  Шұбарқұдық 
станциясында парк кезекшісі болып ең-
бек жолын бастайды. Кейін 41 разъезд 
басшысы, Ақтөбеде пойыз диспетчері 
болды.  Жезқазған – Бейнеу теміржолы-
ның құрылысына қатысқан.  2017 жылы 
зейнетке шыққан соң спортпен тұрақты 
айналысуды бастап,  өңір спортшылары, 
қоғам белсенділерімен бірге өтетін мара-
фондарға қатысып, велошеруге шығады. 
Ардагерлер арасында өтетін волейбол, 
футбол ойындарының белсенді қатысушы-
сы. Соңғы жылдары велосаяхат жасауды 
әдетке айналдырып, биыл сонау Ташкентке 
дейін жорық жасады.   

Ардақ ЕРУБАЕВА,  Ақтөбе
Суретті түсірген автор

ВЕЛОСАЯХАТТАН  ОРАЛДЫ

Велосаяхатшы Жұмабай 
Отарғалиев Қазақстан 
темір жолының 120 жыл-
дығына орай еліміздің 
бірнеше өңірін велосипед-
пен аралап шықты. Сая-
хаттан оралған ардагерді  
ақтөбелік теміржолшылар 
қошеметтеп  күтіп алды.

Кәсіподақ ұйымы ұйымдастырған бөлімше 
біріншілігі алдын ала ескертілгендіктен даярлық 
та ерте басталған еді. Сондықтан да болар, желі 
бойындағы барлық мекемелерден алдын ала 
іріктелген шағын футболдың шеберлері жиналды.

Сайыстың салтанатты түрдегі ашылу рәсімінде 
«Қазкөліккәсіп» ҚБ Семей өңірі бойынша өкілі 
Есен Қажығұлов көпшілікті кәсіби мерекемен 
құттықтап, қатысушыларға сәттілік тіледі.

Жасыл алаң үстіндегі кездесулер тартысқа 
толы болды. Осыған дейін алма кезек бөлімше 
чемпиондары болған семейлік локомотив-
шілер мен байланыс және белгі беру шару-

ашылығының командасы намысты қолдан 
бермеуге тырысты. Десекте, өрнекті ойын 
көрсеткен қозғалысшылар да жоғары деңгей-
дегі даярлықпен келгендіктерін көрсете білді. 
Қызуқанды жанкүйерлердің қиқуымен сайыс 
тіптен қыза түсті. 

Барлық командалар  бірнеше жыл қатарынан 
бөлімше чемпионатына үзбей қатысып келе 
жатқандықтан болар, өте шебер ойын көрсетті. 
Әдемі пас, командалық рухқа толы шабуыл, 
үйлесімді футбол комбинациясын көрсете 
білгендер қатарында әскериленділген теміржол 
күзетінің жігіттері де болды. Осыған дейін 

тек арқан тартыс, гір көтеру сынды спорттың 
ауыр атлетикаға жататын түрлерінен ғана топ 
жарып жүрген ӘТЖК командасы осылайша 
күтпеген жерден көпшілікті  таң қалдырып  
бірінші орынды жеңіп алды. Ал, ВЧД-23 ко-
мандасы екінші орыннан көрінді. Жүлделі 
үшінші орынды сәл ғана ұпай жетпей қалған 
ТЧЭ-24 машинистері иеленді. 

Кездесу соңында барлық қатысушы коман-
даларға құрмет грамоталары мен медальдар, 
арнайы кубок салтанатты түрде табыс етілді.       

Абай ЕРТІС, Семей
Суретті түсірген автор

«Қазкөліккәсіп» ҚБ Атырау өкілдігінің төрағасы 
Боранбай Қамиев пен Атырау жүк тасымалы 
бөлімшесі бастығының қаржы жөніндегі 
орынбасары Мұрат Жүгінісов вагоншылар 
қуанышына ортақтасып, орталықтың ашылу 
салтанатына арнайы келді.  

Шағын залда үстел теннисі, велотренажер, 
жүгіру тренажері, турник, кір тастары, ган-
тельдер, басқа да спорттық снарядтар бар. 

«Депо аумағындағы ескі ғимараттың ішін 
тазалап, бөлмені жұмысшылар үшін арнайы 
спортпен шынығуға бөлдік. Шағын да болса, 
депо ауласында тұр, алысқа барудың, фитнес- 
ке қыруар ақша төлеудің керегі жоқ. Қажетті 
спорттық құралдар жеткілікті. Кәсіподақтың 
қолдауымен бәрі де сатып алынды» дейді депо 
бастығы Әмірбек Бейсеев. 

Деполықтар бос уақыттарын тиімді өткізетін 

КҮЗЕТ  ҚЫРАНДАРЫ – ЧЕМПИОН
Ел шығысындағы теміржолшылар үшін биылғы кәсіби 
мереке спорттық шаралардың көптігімен, қызу бәсекемен 
есте қалатын болды. Жуырда желі бойынан жиналған, 
кіл әуесқой футболшылар бас қосқан аяқдоп сайысы өз 
мәресіне жетіп, биылғы жылдың чемпионы анықталды.

ФИТНЕС-ОРТАЛЫҚ  АШЫЛДЫ
Дене шынықтыру және спорт саласындағы мемлекеттік саясаттың 
маңызды бағыттарының бірі – бұқаралық спортты дамыту. Темір жол 
саласында да бұл бағытта жақсы үрдістер бар. Мереке қарсаңында 
Атырау вагон пайдалану депосында шағын фитнес-орталығы  ашылды.

орталықтың ашылуына ерекше қуанышты, 
енді алдағы уақытта   депо ауласынан волейбол 
алаңын салуды да жоспарлап отыр. Спорттық 
нысандар  жұмысшылар үшін шынымен де 
қажетті және жиі бас қосатын орын болаты-
ны  сөзсіз.  

Қосұйым МҰҚАШЕВ, Атырау
Суретті түсірген автор    

Трудовую династию основал его 
отец Идрис, который работал простым 
путейцем на станции Койбагар Коста-
найской области. Юбиляр по сей день 
вспоминает, с каким восторгом он 
наблюдал за проходящими составами, 
как пыхтели, лаская слух, паровозы. 
Но, возможно, настоящий интерес 
к транспортной отрасли пришел к 
нему в школьные годы, когда наряду с 
общеобразовательными предметами 
профессиональные железнодорожники 
начали преподавать курс «Дежурный 
по станции». После окончания шко-
лы Куаныш Идрисович пришел на 
железную дорогу. Сначала работал 
на станции стрелочником, затем 
старшим стрелочником, дежурным по 
станции. Через год Куаныш Идрисович 
поступил в Ташкентский институт 
железнодорожного транспорта на 

ПРИМЕР  МУЖЕСТВА  И ТРУДОЛЮБИЯ
На днях свой 80-летний юбилей 
отметил представитель трудовой 
династии, Почетный железнодо-
рожник Куаныш Котырев. Более 
48 лет отдал работе на стальной 
магистрали. И сегодня по-прежнему 
полон энергии, остается добрым и 
улыбчивым человеком, для кото-
рого железная дорога – это вся его 
жизнь, интересная, насыщенная, 
настоящая.

За звание лучших в командных 
и личных состязаниях боролись 
работники железнодорожных 
предприятий узла Астана, инду-
стриального парка столицы, а 
также слушатели курсов подготовки 
и повышения квалификации ма-
шинистов локомотивов.

Приветствуя участников на тор-
жественной церемонии открытия, 
исполняющий обязанности замести-
теля директора по производствен-
ному обучению филиала АО «НК 
«ҚТЖ» – «Центр оценки и развития 
персонала железнодорожного 
транспорта» Виктор Отрощенко и 
заместитель председателя филиала 
«Астана» ОО «Казпрофтранс» Абиюр 
Джумаев отметили, что развитию 
спорта в АО «НК «ҚТЖ» уделяется 
особое внимание, они пожелали 
спортсменам-железнодорожникам 
удачи, а сильнейшим – победы.

В турнире по мини-футболу учас- 
твовали восемь команд, три из них 
были представлены группами под-
готовки машинистов, а слушатели 
курсов повышения квалификации 
машинистов тепловозов вышли 
на поле в составе команды своих 
коллег-тепловозников. Игры про-
ходили по круговой системе. 

– Силы команд оказались прак-
тически равными и конкурент-
ными, несмотря на то, что группы 
подготовки машинистов совсем 
недавно прибыли на обучение. Да и 
конкурировать с командами круп-
ных предприятий, в штате которых 
по несколько сотен человек, очень 
трудно. Эти команды систематически 
проводят тренировки и участвуют в 
различных турнирах. Однако наши 
слушатели продемонстрировали 
отличный уровень спортивной под-
готовки, – поделился организатор 
турнира – технический инспектор 
Почетный железнодорожник Сан-
сызбай Шашдаулетов.

Обладателем главного трофея 
турнира стала команда АО «ЛКЗ», 
обыгравшая в финале футболис- 
тов из АО «ЭКЗ». Третье место у 
команды фЦкадр. Номинации 

«Лучший защитник» удостоился 
капитан команды «ПМЭ-2»  Насихат 
Курегенов (ТД-19 Сарышаган). Луч-
шим вратарем стал Жанатбекулы 
Мади (ТЧЭ-28, ТД-31 Алтынколь). 
Самым техничным игроком среди 
слушателей признан помощник 
машиниста электровоза и капитан 
команды группы «ПМЭ-1» Жандос 
Кожаберген (ТЧЭ-30).

В состязании по поднятию тяжес- 
тей (гири, гантели) сильнейшим 
оказался помощник машиниста 
тепловоза Серикжан Рымжанов 
(ТЧЭ-29 Актогай).

В финале соревнований по 
шахматам встретились ветеран 
железнодорожного транспорта, 
бывший работник ФЦкадр Бекбулат 
Махметов (1946 г. р.) и помощник 
машиниста Жамбылского эксплу-
атационного локомотивного депо 
(ТЧЭ-31) Рустам Калижанов. Силь-
нее оказался Бекбулат Махметов. 

– С удовольствием поучаствовал 
в турнире, посвященном Дню 
работников транспорта. Более 
23 лет я проработал начальником 
ПМС-246 станции Жалтыр, более 
8 лет – ревизором по безопасности 
движения по путевому хозяйству, 
а до выхода на заслуженный отдых 
трудился в ФЦкадре, – рассказал 
победитель. – Я являюсь игроком 
шахматного клуба «Центр актив-
ного долголетия» Сарыаркинского 
района. Это очень полезный, ин-
теллектуальный вид спорта. 

Желающих попробовать свои силы 
в соревнованиях по настольному 
теннису оказалось очень много, 
поэтому финалистов выбирали 
по круговой системе. В результате 
сильнейшим оказался Евгений 
Данчев (ТЧЭ-10, ТД-5 Кокшетау). 
На втором месте – Жарылкасын 
Маханов (ТД-19 Сарышаган). 
Замкнул тройку лидеров Нурбек 
Жумабаев (ТЧЭ-2). 

Все победители и призеры от-
мечены грамотами и памятными 
подарками.

Любовь РОВБА
Фото автора

специальность «инженер-экономист 
железнодорожного транспорта». Здесь 
он был не только лучшим в учебе, но 
и в спорте, став чемпионом по бегу 
института Среднеазиатской железной 
дороги.

По окончании ТашИИТа отправился 
в Кушмурунское локомотивное депо. 
Здесь Куаныш Котырев стал норми-
ровщиком, главным бухгалтером депо, 
а позже и заместителем начальника 
финансового отдела в Костанайском 
отделении дороги. После образования 
трех дорог Казахстана его назначили 
первым заместителем начальника 
финансовой службы Целинной же-
лезной дороги. В 1980-1985 годах 
был секретарем партийного коми-
тета аппарата управления Целинной 

железной дороги. А после пяти лет 
работы на этой должности стал на-
чальником отдела кадров Целинной 
железной дороги, затем заместителем 
начальника Павлодарского отделения 
дороги, начальником финансово- 
экономического центра РГП «ҚТЖ», 
заместителем начальника управления 
кадровой работы РГП «ҚТЖ». Проделав 
большой путь, Куаныш Идрисович стал 
настоящим профессионалом в своем 
деле. Поэтому будучи на пенсии, он 
продолжил работать, но уже в качестве 
председателя совета ветеранов Сарыар-
кинского района, затем председателем 
совета ветеранов железнодорожного 
транспорта АО «НК «ҚТЖ». 

Большинство членов семьи Куаны-
ша Идрисовича также связали свою 
судьбу с железной дорогой. Его супруга 
Кунсулу посвятила железнодорожной 
отрасли 40 лет. По стопам старших 
пошли и пятеро детей старшего брата 
Мансура и трех сестер – Бадыгуль, 
Баден и Кизатай. Видным активным 
деятелем железнодорожной магистрали 
в настоящее время стал сын Куаныша 
Идрисовича Батыр Котырев. Каждое 
поколение династии железнодорож-
ников объединяют любовь к труду, 
умение преодолевать трудности, тем 
самым заслуживая уважение людей.

Айлин БАУРЖАН, Астана
Фото Александра ЖАБЧУКА

ОБЪЕДИНЯЮЩАЯ  СИЛА

К профессиональному празднику в Центре оценки и 
развития персонала железнодорожного транспорта 
в Астане прошли соревнования по мини-футболу, 
настольному теннису, гиревому спорту и шахматам. 

– большая любительница спорта 
еще со школьных времен. Она уже 
в то время играла в баскетбол, во-
лейбол и даже занималась боксом! 
На соревнованиях железнодорож-
ников в апреле этого года, которые 
прошли в Караганде, заняла первое 
место в национальной игре асық 
ату. Также Гульбаршын принимала 
участие в турнире по армрестлингу 
на летней спартакиаде АО «НК 
«ҚТЖ» в Боровом. 

В соревнованиях, которые 
прошли в Усть-Каменогорске, Гуль-
баршын Мактиева заняла второе 
место в турнире по армрестлингу 
среди женщин. На первом месте в 
этом виде спорта оказалась Шынар 
Мантеева со станции Оскемен-1. А 
третье –  Қарлығаш Кабидолдина из 
Оскеменского эксплуатационного 
вагонного депо. По армрестлингу 
среди мужчин первое место – у 
Дархана Кайратова (филиал АО 
«Кедентранссервис»), второе – у 
Мерея Елемесова (АО Dosjan temir 
joly). Третье место занял Мадияр 

Сайлауханов (станция Оскемен-1).
В турнире по дартсу среди муж-

чин самым метким оказался Әсет 
Аширбеков из АО Dosjan temir joly, 
второе место – Данияр Серикбаев 
из Усть-Каменогорского вагоно-
ремонтного депо (УКВРД) ТОО 
«Камкор Вагон». Третье  – у Медета 
Мекебаева, который работает в 
Оскеменском эксплуатационном 
локомотивном депо (ТЧЭ-22). 
В дартсе среди женщин победу 
одержала Дамет Мажрабаева из 
ТЧЭ-22, заняв первое место. На 
втором  – Тамила Калиева из УКВРД, 
на третьем – Акмарал Маратова со 
станции Оскемен-1. 

В гиревом спорте первое место 
занял Дархан Кайратов, второе – 
Жасұлан Буркебаев из УКВРД. Третье 
место – у Магжана Балшабекова, 
станция Оскемен-1. 

Всех победителей наградили 
призами и грамотами.

Ольга УШАКОВА,
 Усть-Каменогорск

Фото автора


